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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Právo na práci a právo na zaměstnání
Změny, které se udály v roce 1989 nám přinesly mnohé, co je jednoznačně vnímáno jako pozitivní.
Objevily se však také jevy, které byly předchozímu společenskému systému neznámé a s kterými se
lidé jen těžko smiřují. Jednou z nejcitlivějších je problematika zaměstnanosti respektive
nezaměstnanosti. V dnešní společnosti se každý může svobodně rozhodnout, zda-li pracovat chce
nebo zda-li pracovat nechce a stane se tak dobrovolně nezaměstnaným.

Změny, které se udály v roce 1989 nám přinesly mnohé, co je jednoznačně vnímáno jako pozitivní.
Objevily se však také jevy, které byly předchozímu společenskému systému neznámé a s kterými se
lidé jen těžko smiřují. Jednou z nejcitlivějších je problematika zaměstnanosti respektive
nezaměstnanosti. V dnešní společnosti se každý může svobodně rozhodnout, zda-li pracovat chce
nebo zda-li pracovat nechce a stane se tak dobrovolně nezaměstnaným. Existuje však mnoho lidí,
kteří pracovat chtějí a přesto pracovat nemohou, protože práci nemohou nalézt. Tito občané se pak
právem ptají, jak je to tedy s tím právem na práci a právem na zaměstnání? Co nám vlastně přináší?

Právo na práci je v českém právní prostředí zakotveno v Listině základních práv a svobod. V čl. 26
odst. 3 Listina říká, že každý má právo získávat prostředky pro své životní potřeby prací. Občany,
kteří toto právo nemohou bez své viny vykonávat, stát v přiměřeném rozsahu hmotně zajišťuje. Z
dikce Listiny vyplývá, že právo na práci chápe jako právo získávat prostředky pro své životní potřeby
prací, které přiznává každému a že se toto právo vztahuje, jak na práci závislou, tak na práci
nezávislou. Tradiční pojetí práva na práci, které je obsahem mnoha mezinárodních dokumentů,
chápe právo na práci jako jednotu tří složek, jež tvoří právo práci získat, právo práci si udržet (toto
právo je specifikováno v zákoníku práce, zejména stanovením přísných pravidel pro skončení
pracovního poměru) a právo na ekonomické zabezpečení v případě, že z nějakých státem uznaných
důvodů (jde například o nemoc) člověk pracovat nemůže.

Jak z výše uvedeného vyplývá, je právo na práci v porovnání s právem na zaměstnání právem
obecnějším, vzhledem k tomu, že zahrnuje, jak práci závislou, tak nezávislou. Právo na zaměstnání je
definováno v zákoně č. 1/1991 Sb., o zaměstnanosti a to v §1. Právem na zaměstnání se rozumí právo
občanů, kteří chtějí a mohou pracovat a o práci se skutečně ucházejí, na zprostředkování pracovního
uplatnění ve vhodném zaměstnání, na rekvalifikaci nezbytnou k pracovnímu uplatnění, na hmotné
zabezpečení před nástupem do zaměstnání a v případě ztráty zaměstnání. Právo na zaměstnání se
tedy skládá ze tří uvedených složek. Zaměstnání, které je občanovi zprostředkováno, by mělo být pro
něj vhodné, což znamená, že takové zaměstnání musí odpovídat jeho zdravotnímu stavu a také je
nutno přihlédnout i k věku občana. Dalším významným kritériem k posuzování vhodnosti zaměstnání
je kvalifikace občana. Zaměstnání, jež je občanovi nabízeno, by mělo odpovídat jeho kvalifikaci a
schopnostem, protože lze považovat za ekonomicky škodlivé, když vysokoškolsky vzdělaní lidé
vykonávají zaměstnání, k jejichž kvalitnímu výkonu postačuje mnohem nižší vzdělání. Při
zprostředkování zaměstnání je též vhodné přihlížet k délce předchozí doby zaměstnání a k možnosti
ubytování. Zde je nutno podotknout, že v prvé řadě je při zprostředkování práce nabízet občanovi
taková zaměstnání, která ho nebudou nutit k tomu, aby opustil své bydliště a zpřetrhal tak veškeré
vazby. Občan ale samozřejmě má právo svobodně si zvolit své zaměstnání a vykonávat je na celém
území České republiky nebo si může zabezpečit zaměstnání také v zahraničí.
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Další články:
Odvolání vedoucího zaměstnance z funkce a některé související otázky z HR praxe
Dvojí zvýšení podpory v nezaměstnanosti k 1. 1. 2026
Odpovědnost zaměstnance za schodek a moderace náhrady škody
Čeká Vás návrat z rodičovské dovolené? Jaká práva Vám v této souvislosti náleží a jaký je
rozsah oprávnění zaměstnavatele se dozvíte v následujícím článku
Sporná část zákoníku práce před Ústavním soudem obstála, o nucenou práci se nejedná
Bossing v pracovním právu
Podpora v nezaměstnanosti a její změny od 1. ledna 2026
Pracovněprávní dopady doprovodného zákona k zákonu o jednotném měsíčním hlášení
zaměstnavatele
Přetahování zaměstnanců – kde končí férová nabídka a začíná nekalá soutěž?
Gamifikace práce z pohledu pracovního práva
Nejvyšší soud vymezil hranice odpovědnosti za bezpečnost externistů na pracovišti
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